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«شرق» از پروپاگاندای آموزش و پرورش در طرح رتبه بندی معلمان گزارش می دهد

فقر از نمای نزدیک
غزل ایمانی: مرکز پژوهش های مجلس در گزارشــی از زیر خط 
فقــر قرارگرفتن ۳۰ میلیون ایرانی خبر داد؛ این در حالی اســت 
که طبق نظر کارشناسان ۷۰ درصد معلمان براساس معیارهای 
اقتصادی هم اکنــون روی تیغ خط فقر قرار دارند. این موضوع، 
خــود به عامل مهمــی در بروز نارضایتی های ســال های اخیر 
در جامعه فرهنگیان کشــور تبدیل شــده است. دولت ها سعی 
کرده اند تا با کنترل نارضایتی یا اجرای برخی راهکارهای موقت 
تا حدودی فضا را مدیریت کنند؛ اما هر روز و هر ساعت فاصله 
بین درآمد و هزینه های فرهنگیان افزایش بیشتری پیدا می کند. 
یکــی از راهکارهایی که وزارت آموزش و پرورش در دو ســال 
اخیر در پیــش گرفت، اجــرای طرح رتبه بنــدی معلمان بود. 
رســانه وابســته به آموزش و پرورش نیز در هفته های اخیر با 
انتشــار مصاحبه ها و گزارش های سفارشی متعدد از توانمندی 
دولت ســیزدهم در اجرای طــرح رتبه بندی معلمان و رشــد 
و بهبود معیشــت معلمــان هم زمان با اجــرای این طرح خبر 
می دهد. این رســانه بــر رضایتمندی معلمــان و فرهنگیان از 
اجرای این طرح تأکیــد دارد، اما آمارها و اطلاعات چیز دیگری 
می گوینــد. موافقان، اجرای ایــن طرح را یک دســتاورد بزرگ 
در دولت ســیزدهم می دانند و منتقدان نحــوه اجرای طرح را 
مردود می پندارند و بر این باورند که بیش از ۷۰ درصد معلمان 
همچنان در فقر نسبی قرار دارند. آنها معتقدند طرح رتبه بندی 

معلمان قرار بوده به ارتقای افزایش منزلت و رشد رتبه علمی 
و آموزشــی معلمان منجر شــود نه اینکه صرفا بر معیشت آن 
هم به شکل ناقص تمرکز کند. به گونه ای که جامعه فرهنگیان 
را صرفا افرادی مطالبه گر در حوزه دستمزد و مزایا معرفی کند 

و موجب سقوط منزلت معلمان شود.
ایــن صحبت ها را ابراهیم ســحرخیز منتقد حوزه آموزش و 
پرورش و معاون اسبق وزارت آموزش و پرورش تأیید می کند و 
به «شرق» می گوید «میانگین حقوق فرهنگیان براساس آخرین 
اطلاعات حــدود ۱۵ میلیــون تومان اســت. در صورتی که در 
شهری مانند تهران و دیگر کلان شهرهای کشور، این میزان کمتر 
از تورم اعلام شده، است. این طرح نتوانسته معیشت معلمان را 
نسبت به باقی کارکنان دولت ارتقا دهد. سال هاست که حقوق 

معلمان نسبت به باقی کارگزاران دولت پایین است».
سحرخیز به تبلیغات وزارت آموزش و پرورش در این زمینه 
انتقاد دارد «بخشــی از این رتبه بنــدی مربوط به ارتقای حقوق 
و دســتمزد معلمان بود. بخش اعظم و قابل توجه آن مربوط 
به ایجاد فضای رقابت علمی و پژوهشــی میان معلمان بود تا 
موتــور آموزش و پرورش را در باب تحول و روش های یادگیری 

به حرکت درآورد که متأسفانه چنین اتفاقی نیفتاد».
به گفتــه معاون اســبق وزارت آموزش و پــرورش؛ دولت 
رئیسی می تواند ادعا کند منابع مالی طرحی را که آقای نوبخت 

در اواخر دولت قبل اعــلام کرده بود تا حدودی تأمین کرده که 
ظاهرا بین ۴۸ تا ۵۳ همت آن تأمین شــده ولی به قدری ترمیم 

حقوق، بد اجرا شده که اثر خود را هم از دست داده است.
سحرخیز با انتقاد از نحوه اجرای این طرح می گوید «بنا بود 
در رتبه بندی، معلمان با استادان دانشگاهی در یک سطح قرار 
بگیرند و گروه های آموزشــی تشکیل شــود. جالب اینکه طبق 
گفتــه وزیر وقت، هنوز معلمان بســیاری به رتبه بندی اعتراض 
دارند. واقعیت این است که در حوزه کیفیت بخشی هیچ اتفاقی 
صورت نگرفته و رقابتی ایجاد نشــده اســت تا آثار و پیامدهای 
اجرای طرح را در کف مدرســه ببینیم و جالب تر آنکه همچنان 

اعتراض ها به رتبه بندی ادامه دارد».
وی اعتــراض پی درپی معلمــان به موضــوع رتبه بندی را 
با مشکلات معیشــتی این قشــر، گره خورده می داند «اعتراض 
معلمان بــه رتبه بندی نشــان می دهد که آمــوزش و پرورش 
در بحث معلمان خیلی عقب اســت و با ایــن افزایش جبران 
نمی شــود. گزارش هایی کــه می بینیم نشــان می دهد با توجه 
به تورم موجود در ســال آینده، قــدرت خرید معلمان با فرض 
افزایش ۲۰ درصدی حقوق، بسیار کاهش پیدا خواهد کرد. باید 
بگویم که آموزش و پرورش با ســه بحــران؛ پذیرش، کیفیت و 
نیروی انسانی مواجه است و گره گشایی از همه این بحران ها به 
معلمان بازمی گردد. معلم علت تامه چرخش تحولی است و 

تا زمانی که معلم انگیزه کافی نداشــته باشد، این مهم فراهم 
نمی شود».

وی ادامــه می دهد «چند شــب پیش اعــلام کردند حقوق 
معلمان خرید خدمت آموزشــی پرداخت می شود در حالی که 
چندین ماه از ســال تحصیلی گذشته اســت. بنابراین خروجی 
معلمــی که حتی پول رفت و آمد را هم دریافت نکرده اســت 

چه می تواند باشد».
به گفته ســحرخیز ســالانه بودجه آمــوزش و پرورش ۲۵ 
درصد کسری دارد، یعنی ۲۵ درصد بودجه سال آینده پیش خور 
می شود؛ بنابراین افرادی که مدعی بهسازی هستند چرا بودجه 
آمــوزش و پــرورش را واقعــی نمی کنند؟ بنا بود طبق ســند 
تحول نسبت اعتبارات پرسنلی به غیرپرسنلی (کیفیت بخشی) 
۸۰ بــه ۲۰ شــود. یعنی۸۰ درصد صرف حقــوق و باقی صرف 
کیفیت بخشــی شــود. درحالی که هرســاله ۲۵ درصد کسری 
داریــم. رتبه بندی پولی بود که داده شــد و اثرش از بین رفت و 

اتفاقی هم در کیفیت بخشی صورت نگرفت.
این کارشــناس آموزش و پرورش با تأکید بر اینکه توســعه 
پایــدار از طریــق آمــوزش، امکان پذیر اســت، می گوید «طبق 
گزارش های رســیده به طــور قطع می توان گفــت بیش از ۷۰ 
درصد معلمان، مشــکل معیشــت دارند و نزدیک فقر نســبی 
هســتند. به خصوص معلمان تازه اســتخدام. بهتر اســت پول 
نفت با اولویت ســلامت و آموزش خرج شــود. توسعه پایدار 
از طریق آموزش انســان ها اتفاق می افتاد. متأسفانه آموزش و 
پرورش کالایی و طبقاتی شــده و معلم هم در فقر نگه داشته 
شده است، به همین دلیل تا به معلم می گویند آموزش را به روز 

کنید مخالفت می کند و مطالباتش را پیگیر می شود».
مصطفی اســدی، یکی از فعالان حوزه آموزش و پرورش و 
از مدیران اســبق این حوزه، دراین باره به «شرق» می گوید: «بنا 
بوده طرح رتبه بندی در راســتای افزایش و ارتقای آموزش های 
علمی باشــد، اما به نوعی این طرح را بــه افزایش حقوق گره 
زده انــد. بحث رتبه بندی از اوایل دهه ۹۰ مطرح شــد و اجرای 
آن به دلایلی به تأخیر افتــاد و درنهایت بودجه آن به تصویب 
رســید. رتبه بندی تقریبا انتهای مطالبات فرهنگیان بوده است. 
امــا تکنیک اجرای آن درســت نبوده و به هدف خود نرســیده 
زیرا به صورت غلط اجرا شــده است. بســیار مشاهده شده که 
همــکار فرهنگی با مدرک دکتری و ۳۰ ســال ســابقه خدمت 
رتبه ۲ طرح را کســب کرده درحالی که برخی معلمان با مدرک 
پایین تر و سابقه کمتر رتبه بالاتری کسب کرده اند و این اختلاف 
به چنددستگی گروه های مرجع رسیدگی به مدارک و مستندات 
علمی معلمان بازمی گردد، زیرا برخی از این گروه ها، سختگیر و 

برخی دیگر سهل گیر بودند».
اســدی نسبت به مشکلات معیشــتی فرهنگیان ابراز تأسف 
می کند «وضعیــت زندگی معلمان با در نظر گرفتن شــاخص 
تورم بســیار نگران کننده است، درحال حاضر فرهنگیان بسیاری 
شغل دوم و ســوم دارند و این امر برای بدنه آموزش و پرورش 

خطرناک است».
نرگس ملک زاده، کارشــناس حــوزه آمــوزش و پرورش و 
معلم، بــا انتقاد از به انحراف رفتن طرح رتبه بندی به «شــرق» 
می گویــد: «از ابتــدا بنــا نبود طــرح رتبه بندی فقــط موضوع 
معیشــت را پشــتیبانی کند، بلکه هدف از رتبه بندی معلمان، 
بالابردن کیفیت آموزشی معلمان بوده است، ولی به دلیل آنکه 
شــرایط اقتصادی معلمان با توجه به تورم موجود در جامعه 
دچار کاســتی های زیادی اســت، این بخش از رتبه بندی پررنگ 
شــد. در این میان، در دولت و مجلس هم به دلایل سیاســی و 

تبلیغاتی روی موضوع افزایش حقوق معلمان در روند اجرای 
طــرح رتبه بندی مانورهای زیادی داده شــد، در حالی که وقتی 
رتبه بندی به ســرانجام رســید، هیچ کــدام از دو وجه افزایش 
کیفیت آموزشــی و بهبود معیشت معلمان دیده نشد. در روند 
اجرای طرح هم معلمان را مشغول مواردی مانند ثبت مدارک 
در سامانه و کســب امتیاز و مدارکی که بعضا شاید واقعی هم 
نبوده، کردند درحالی که در نهادهای دیگر برای افزایش حقوق 
کارمندان چنین شــروطی گذاشته نشد». ملک  زاده با بیان اینکه 
حداقل حقوق معلمان به صورت میانگین حدود هشت میلیون 
تومان اســت، می گوید: «آموزش و پرورش مبلغی بالاتر از این 
عدد را برای میانگین حقوق معلمان اعلام می کند که واقعیت 
نــدارد. حــالا فکر کنید این حقوق نســبت به تــورم و خط فقر 
چگونه می تواند یک زندگی را بچرخاند. در کنار این مشــکلات، 
بابــت اضافه حق التدریســی کــه معلمان به دلیل مشــکلات 
معیشــی برداشته اند با گذشــت چهار ماه از سال هنوز واریزی 

صورت نگرفته است».
رامیــن کریمی نیا، عضو کارگــروه رتبه بندی حقوق معلمان 
هم انتقاد زیــادی به نحوه اجرای طــرح رتبه بندی معلمان و 
وضعیت معیشتی آنها دارد. وی به «شرق» می گوید: «متأسفانه 
در روند اجرای این طرح کار به کاردان سپرده نشده و مسئولان 
وزارتخانه، کار را برون سپاری کرده اند درحالی که در این پروسه، 
جای معلمان خالی بوده اســت. دولت دو ســال وقت داشت 
که پس از اســتقرار رتبه بندی برای مرحله بعدی که ارتقاست، 
آیین نامــه و شــیوه نامه را مصوب و اجرا کند کــه این مورد نیز 
به موقع انجام نشــد. در قانون؛ رتبه بندی برای افزایش فرایند 
تعلیم و تربیت، ارتقای منزلت اجتماعی معلمان، استقرار نظام 
پرداخت ها بر اســاس توانمندی و شایستگی ها و... تأکید داشته 
است که متأســفانه در عمل این موارد دیده نشد. در رتبه بندی 
به جای اینکه به توانمندی یک معلم در کلاس توجه شــود به 
عوامل فرعــی دیگری مثل تألیف کتاب و آموزش به خانواده ها 
و مســائلی که ربطــی به آموزش در کلاس ندارد؛ توجه شــده 
اســت. در صورتی که مســئولان باید بر کارکردهــا، نگرش ها و 
مهارت های اثربخش معلم که مربوط به تدریس و آموزش به 

دانش آموزان است تمرکز کنند».
وی به کاهش کیفیت آموزشــی به دلیل مشکلات معیشتی 
معلمان اشاره می کند «این مقدار اندکی که به حقوق معلمان 
اضافه شــده اســت واقعا چه تأثیــری می تواند در معیشــت 
معلمان داشــته باشــد. در هر صورت مشــکلات معیشــتی و 
اقتصــادی در روحیه معلمان تأثیر مســتقیمی دارد و نهایتا بر 

چگونگی آموزش و تعلیم و تربیت هم اثر خود را می گذارد».
بــه گفته این عضو کارگــروه رتبه بندی معلمان، مســئولان 
آمــوزش و پرورش خبر افزیش حقوق را چنــان در بوق و کرنا 
کرده انــد که این موضوع نیز ســبب کاهــش منزلت اجتماعی 
معلمان شــده اســت، زیرا جامعه با دید دیگری نگاه می کنند، 
درحالی کــه در زندگی واقعی، معلمان با مشــکلات تورمی در 

حال دست و پنجه نرم کردن هستند.
طبق شــاخص های توسعه پایدار در دنیا، آموزش انسان ها 
از مهم ترین دلایل رشــد کشــورها محســوب می شــود. این 
مهم زمانی به ســرانجام می رســد کــه دغدغه های مختلف 
به خصــوص اقتصــادی معلمان مدنظر قرار بگیــرد تا انگیزه 
کافی برای ارتقای وضعیت آموزشی آینده سازان کشور داشته 
باشند. این در حالی اســت که با توجه به مشکلات اقتصادی 
موجود و شرایط معیشتی و نگران کننده معلمان، آینده خوبی 

پیش رو نیست.

شــرق:  سقف بودجه ســال آینده شــهرداری در آرامش به تصویب رسید. این لایحه 
آخرین بودجه ای است که پس از تصویب با امضای چمران برای اجرا به شهرداری ابلاغ 
می شــود و زاکانی می تواند آن را تمام و کمال اجرا کند. روز گذشته اعضای شورای شهر 

تهران به بودجه ۱۵۰ همتی شهرداری تهران رأی دادند.
مهــدی اقراریان، رئیس کمیته نظارت شــورا، در این جلســه با اشــاره به اظهارنظر 
کارشناسانه امور پژوهش های شورا درباره لایحه فوق در قالب پیشنهادی گفت: با توجه 
به گزارش امور پژوهش های شــورا، پیشنهاد می شــود چنانچه قرار است درباره بودجه 
تصمیم گیری شود؛ فرصتی برای ارائه نظراتش اختصاص داده شود، زیرا مباحثی که این 
مرکز در حوزه های درآمدی در گزارش خود در ردیف ها ارائه داده، بسیار نگران کننده است. 
از اصحاب رسانه نیز درخواست می شود به عنوان نماینده افکار عمومی، نسبت به بحث 
بودجه حساس بوده و آن را نقد کنند زیرا فضای نقد و بررسی باعث می شود در بررسی و 
تصویب بودجه بیشترین دقت صورت گرفته و اثرگذاری بیشتری در خدمت رسانی داشته 

باشد.
بابایی، عضو شورا در ادامه نسبت به رویکرد انقباضی در بررسی بودجه گفت: اتفاقی 
که در کمیسیون تلفیق رخ داده این است که عدد ۱۶۹ هزار میلیارد به ۱۳۵ هزار میلیارد 
کاهش یافته است. این امر حاکی از آن است که ما باید بار دیگر در کمیسیون بودجه این 
ساختار را پایه ریزی کنیم. یعنی باید ۳۰ همت از میزان بودجه بکاهیم. بنده ضمن انتقاد 

از ساز و کار بررسی بودجه، مخالفت خود را اعلام می کنم.

آگهي مناقصه عمومي
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عضو کمیســیون برنامــه و بودجه، در توضیحاتــی گفت: آنچه همواره در ســنوات 
مربوط به بررسی بودجه مطرح شده؛ انتقاد نسبت به درآمدهای حوزه شهرسازی اعم از 
شهرفروشی، تراکم فروشی و درآمدهای ناپایدار است. البته اصل این دغدغه درست است، 
چرا که قرار نیســت افزایش تراکم به کیفیت زندگی و ســرانه های جمعیتی شهر آسیبی 
بزند. او با تأکید بر اینکه شــهر نیاز به نوســازی دارد، گفت: شــهر نیاز دارد امکان ایجاد و 
تولید مسکن که پیشران در صنعت تولید کشور بوده و ۸۰ صنعت دیگر را با خود به عنوان 
لوکوموتیو حرکت می دهد؛ فراهم شــود تا بتوان نوسازی و ساخت وساز را در شهر رونق 
داد. آن چیزی مورد تقبیح است که تراکم مازاد باشد. هر چه پروانه بیشتری صادر شده و 
شهر نوسازی شود و فعالیت حوزه مسکن و صدور پروانه افزایش یابد، باعث افتخار بوده و 
نکته مثبتی است. در اینجا فقط مازاد تراکم مورد انتقاد است، بنابراین هر اندازه که بتوانیم 
در ســطح مجاز، صدور پروانه را افزایش داده و بر درآمدهای حاصل از نوسازی و احیای 

بافت فرسوده و ساخت مسکن در تراکم مجاز بیفزاییم، اقدام پسندیده ای انجام داده ایم.
رئیس کمیســیون سلامت، محیط زیست و خدمات شهری با تأکید بر اینکه کمیسیون 
برنامه و بودجه زمان بســیار کوتاهی برای بررسی لایحه دارد، گفت: یکی از ضعف های 
موجود دراین باره این اســت که بررسی ها در کمیســیون برنامه و بودجه و نیز کمیسیون 
تلفیق بداهه و ضربتی اســت. این امر سبب می شــود فرصت، توان و امکان کارشناسی 

وجود نداشته باشد.
پیرهــادی در ادامه اظهاراتش درباره تصمیم گیــری درخصوص کاهش میزان چهار 
همت از بودجه اختصاص یافته برای نظافت و خدمات شــهری، انتقاد کرد و گفت: کسر 
این میزان آســیب جدی به بحث خدمات و نظافت شــهری خواهد زد. ما تنها می توانیم 
دربــاره کاهش هزار میلیــاردی از این میزان موافقت کنیم. احمــد علوی، رئیس کمیته 
گردشگری شورا نیز دراین باره با بیان اینکه سه کد درآمدی برای حوزه فرهنگی پیش بینی 
شده است، یادآور شد: یک کد در بودجه صفر شده و برای دو بخش دیگر نیز ۶۰۰ میلیارد 
تومان پیش بینی شده است. وی ادامه داد: وقتی بیش از هزار نقطه استراتژیک فرهنگی، 
تفریحی و ورزشی را در اختیار داریم، درنظرگرفتن ۶۰۰ میلیارد تومان برای کل این مراکز در 
۲۲ منطقه شهرداری تهران و به صفر رساندن درآمد برج میلاد، نشان می دهد که متأسفانه 

روی موضوع درآمدی مراکز ورزشی و تفریحی کار چندانی انجام نشده است.
چمران در پاســخ به برخی موضوعات برای کســر رقم ۳۰ همتی عنوان کرد که این 
اقــدام باید با برگزاری نشســت های تخصصی بین کمیســیون برنامه و بودجه شــورا و 
شهرداری تهران محقق شود تا طبق توافقات فی مابین این موضوع صورت بگیرد، ضمن 
آنکه ریل گذاری آن بر عهده کمیســیون های تخصصی و شوراست. موضوع کاهش ها و 
افزایش ها هنوز مورد بحث نیســت. همچنین بودجه برخی سازمان ها همچون سازمان 
خدمات شهری، نسبت به سنوات سال ۱۴۰۲ نه تنها کاهشی نبوده بلکه افزایشی نیز بوده 

است. ما در شورا تلاش داریم بودجه بر مدار تعادل و منطق به تصویب برسد.
رئیس شورای شهر تهران پیشــنهاد داد ۱۵ هزار میلیارد تومان بودجه مازاد نیز برای 
مأموریت های حمل ونقل عمومی همچون سال گذشته پیش بینی شود و از این میزان هزار 
میلیارد تومان نیز به مأموریت های حوزه خدمات شــهری اختصاص یابد. در پایان بررسی 

بخش درآمدهای لایحه بودجه ۱۴۰۳ شهرداری تهران، اعضای شورا پس از طرح نظرات 
و پیشنهادات به این لایحه به ســقف ۱۵۰ هزار میلیارد تومانی بودجه، رأی مثبت دادند. 
در جلســه روز گذشته شورای شهر همچنین به حادثه آتش سوزی بیمارستان گاندی هم 
پرداخته شــد، مهدی چمران دراین باره گفت: یکی از مواردی که ما در دوره چهارم شورا 
مصوب کردیم، موضوع عدم استفاده از نماهای کامپوزیت در ساختمان های شهر بود که 
متأســفانه در آن مقطع زمانی با فشار بسیار زیادی درخصوص این مصوبه مواجه شدیم، 
اما بر سر استفاده از چنین نماهایی نه تنها برای خانه های مسکونی کوتاه نیامدیم، بلکه در 
استفاده از چنین مواردی به لحاظ نداشتن ایمنی هشدار داده بودیم. در همین آتش  سوزی 
اخیر نمای کامپوزیت ساختمان موجب شعله ورشدن آتش شده بود و ما از همان ابتدا در 
جریان آزمایش های مختلف فنی، تهدیدات استفاده از این نوع نما را مطرح کرده بودیم، 
امــا برخی ها عنوان کرده بودند که این ورق های کامپوزیت ضد آتش اســت اما علاوه بر 
تغییر ظاهری چنین نماهایی طی مرور زمان، ما نمونه دیگری در مشهد دیدیم که هتلی 

با همین نمای کامپوزیتی دچار حریق شد و کاملا از بین رفت.
قدرت االله محمدی، مدیرعامل ســازمان آتش نشــانی هم در صحن شــورای شــهر 
درخصوص جزئیات این حادثه گفت: در پی آتش ســوزی بیمارســتان گاندی، به ۱۰ مرکز 
فراخوان داده شــد و مأموران خدوم آتش نشــانی فورا به محل بروز حادثه اعزام شده و 
اطفای حریق در ســاعت اول، با تلاش ویژه مأموران، بدون فوتی و تلفات جانی، صورت 
پذیرفت. خط قرمز ســازمان آتش نشــانی در عملیات امدادرســانی، مراکزی اســت که 
شــهروندان و ســاکنان نمی توانند از معرکه بروز حادثه فرار کنند؛ مانند مراکز نگهداری 
سالمندان و بیمارســتان ها. اولویت ما در بیمارستان ها، نجات بیماران و همراهان است. 
در حادثه آتش ســوزی بیمارســتان گاندی، در ثانیه های طلایی و دقایق اولیه، با کمک و 
همکاری اورژانس، همه بیماران به خارج محدوده بروز حادثه هدایت و همراهی شدند.

مدیرعامل سازمان آتش نشــانی، با اشاره به دریافت تماسی عجیب از شهر کردستان 
در خلال عملیات امدادرســانی گفت: شخصی با سامانه ۱۲۵ ارتباط برقرار کرده و با ارائه 
آدرســی، خواســتار امداد و نجات برای فرزند خود شد. در خلال این تماس، همکاران در 
جواب اشــاره کردند که تمامی شــهروندان و بیماران را نجات داده ایم. اما این شــهروند 
اظهار کرد که جنین ما در آدرس یادشده، در بیمارستان در حال نگهداری است. در پی این 
تماس، با هوشیاری مأموران، ۹ جنینی که در این بیمارستان نگهداری می شدند؛ با رعایت 

دستورالعمل های لازم، به بیرون منتقل شدند.
او افزود: در این حادثه با هوشیاری و خدمت به موقع همکاران کادر درمان و مأموران 
آتش نشــانی، از ۹ جنین و کودک یک ساله تا پیرمرد ۷۰ساله و ۱۱ بیمار تحت مراقبت های 
ویــژه، همگی جان ســالم به در بردند و حفظ شــدند. این موفقیــت حاصل تلاش تمام 
همکاران امدادی و کادر آتش نشــانی است. متأســفانه در بیمارستان، هیچ ابزار نظارتی 

برای تشخیص و اطفای حریق وجود نداشته است.
وی با اشاره به محل مبدأ آتش سوزی و علت بروز این حادثه در بیمارستان اظهار کرد: 
حریق از اتاق ۱۰۶ طبقه ۱۶ ساختمان بیمارستان گاندی شروع شد و زمانی که اتاق آتش 

گرفته، حریق به نمای کامپوزیت بیمارستان سرایت می کند.

او با هشداردادن به ناایمن بودن استفاده از نمای کامپوزیت در ساختمان گفت: نمای 
کاپوزیت از مواد بنزینی و فراورده های اشــتعال زای نفتی تشکیل می شود که به کار رفتن 
آن در ساختمان بســیار ناایمن و حادثه زاست. مبدأ حریق بیمارستان در طبقه شانزدهم 
بوده. اگر نمای بیمارستان از کامپوزیت نمی بود؛ آتش به بخش های دیگر سرایت نمی کرد 
و هیچ یک از دیگر بخش های بیمارستان، دچار حریق نمی شد. ما بسیار سریع تر مأموریت 
اطفــای حریق را انجام می دادیم؛ باید در به کار بردن کامپوزیت در نمای ســاختمان ها و 
به خصوص بیمارستان ها تجدید نظر جدی صورت بگیرد. با وجود هشدار و تذکردادن های 
مکرر، اهمیت ایمنی را متأسفانه در اولویت آخر قرار دادند؛ در صورت اینکه اگر یک هزارم 

این خسارت وارده را صرف ایمن سازی می کردند، این اتفاق نمی افتد.
مدیرعامل سازمان آتش نشانی، با اشاره به فعال نبودن دوربین های نظارتی بیمارستان 
و فعال نبــودن ســامانه اعلام حریق، خاطرنشــان کرد: اگر این قابلیت هــای ضروری در 
بیمارســتان فعال بود، در ثانیه اول بروز حادثه، خبردار شــده و از بــروز چنین حادثه ای 

جلوگیری می شد.
محمد آخوندی پس از این ســخنان با اشاره به سهم خرید تجهیزات آتش نشانی 
در متمم بودجه گفت: در متمم بودجه ای که مصوب شــد ســهم دو درصد عوارض 
ایمنی ســازی، از ۶۰۰ میلیارد به هزار و ۲۰۰ میلیارد افزایش پیدا کرد که فقط در زمینه 
خرید تجهیزات باید مصرف شــود، همکاران ما در سازمان آتش نشانی این فرصت را 
در اختیار دارند تا از این ۶۰۰ میلیارد، تا پانزدهم اردیبهشــت در راســتای ایمنی سازی 

استفاده کنند.
در این جلسه ناصر امانی خبر از نابودی ۶۰ اصله درخت توسط یکی از نهادها داد. او 
یادآوری کرد:  پس از تذکر این جانب درباره قطع درختان کاخ ســعدآباد، شهرداری تهران 
پاســخ داده که پرونده در کمیســیون ماده ۷ باغات و فضای سبز شهر مطرح شد و بابت 
قطع درختانی با بن بیش از ۲۰۰ تا ۳۰۰ ســانتی متر ایــن مجموعه به پرداخت جریمه با 
ضریب ســه محکوم شد، فقط همین! حکمی که نه ضمانت اجرائی دارد و نه بازدارنده 
اســت و نه درس عبرتی برای مدیران سایر دستگاه هاســت. عضو شورای شهر تهران در 
ادامه تأکید کرد: از مدیران وابســته به ســتاد اجرائی فرمان امام هفته گذشته بخشی از 
بوستان اقاقیا در محله داوودیه تهران را با این توجیه که بخشی از این بوستان مورد ادعای 
مالکیت ماست؛ شبانه فنس کشی کرده و حداقل ۶۰ اصله درخت را یا از ریشه درآوردند 
یا قطع کردند. در حالی که حتی درباره همان بخش زمین، فرد دیگری هم مدعی است. 
برای اینکه پیش دستی کنند و جای پایشان را محکم کنند؛ شبانه بخشی از بوستان را فنس 

کشیده و درختان را یا از ریشه درآورده یا قطع کرده اند.
امانی گفت: شهرداری منطقه ۳، فنس را جمع کرده و آن  درخت هایی را که از ریشه 
درآوردند، دوباره کاشــته اند. هرچند معلوم نیســت این درختان دیگر برای آن بوســتان 
درخت بشود؛ اما این کار را کرده اند. متأسفانه چون برخورد بازدارنده ای صورت نمی گیرد 
و حداکثر یک جریمه در نظر گرفته می شود که تازه اگر پرداخت شود؛ از جیب بیت المال 
پرداخت می شــود و نه از جیب کســانی که اقدام به قطع این درختان کرده اند. وقتی ما 
مردم را در ملک یا باغ شــخصی، بابت خشک شدن یا کسرشدن یک درخت که عمدتا به 
خاطر کم آبی یا آفت زدگی است، جریمه های میلیاردی می کنیم؛ آیا عادلانه است که یک 
مجموعه دولتی یا عمومی غیردولتی، نه در اراضی و  املاک متعلق به خود، بلکه در یک 
بوســتان عمومی که به عنوان فضای ســبز و ریه عمل می کند، تعداد زیادی از درختان را 
قطع کند و ما سکوت می کنیم و در نهایت جریمه می کنیم. اصلا معلوم نیست این جریمه 

در بوروکراسی اداری پرداخت می شود یا نه؟ آن وقت در مقابل مردم چه حرفی داریم؟
گفته می شود پرونده به مرجع قضائی ارسال می شود که البته اثری هم از ارسال آن ما 
نمی بینیم. امانی در پایان، از ریاست شورای شهر خواست که این موضوع به صورت ویژه 

از سوی شورا رسیدگی شود.
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در جلسه شورای شهر تهران چه گذشت
سقف بودجه کوتاه شد

در صحن شورای شهر تهران جزئیات عملیات نجات ۹ جنین تشریح شد


